
Розмова точиться нав-
коло компенсаційних від-
рахувань за ризик прожи-
вання у зоні спостереження
атомної станції:

— Атомники не лише
розуміють свою відповіда-
льність за безпечну експлуа-
тацію ядерних реакторів.
Українські АЕС є соціально
спрямованими підприєм-
ствами — про це ми заявили
на всю країну. Ми хочемо,
аби від нашої присутності в
регіоні людям жилося кра-
ще. Розрив між технологія-
ми, які застосовуються на
АЕС, і тим, що ми бачимо в
районах, усе-таки помітний.
Тож свого часу атомники
доклали серйозних зусиль,
щоб в Україні був прийнятий
відповідний закон, який би
дозволив нам заявити, що
вітчизняні АЕС не лише ви-
робляють електроенергію, а
й сприяють покращенню
життя тих, хто мешкає поруч
з нами. Чотири роки атом-
ники оббивали пороги, пояс-
нювали та доводили, залу-
чали депутатський корпус, і
таки домоглися свого: до
закону про використання
ядерної енергії було внесе-
но зміни, що передбачали
збір на соціально-економіч-
ну компенсацію ризику на-
селення, яке проживає на
території зон спостережен-
ня атомних електростанцій.
Він обраховується в розмірі
1% від обсягу реалізації
електроенергії експлуатуючої
організації чотирьох діючих
АЕС України — Державно-
го підприємства «Національ-
на атомна енергогенеруюча
компанія «Енергоатом». Ска-
жу чесно, ми починали про-
сити з 2%. Вдалося відстоя-
ти рівно половину. Власне,
це зрозуміло, бо ми бороли-
ся самі. Та навіть цей від-
соток є дуже суттєвим до-
повненням до регіональних
бюджетів. 

Отже, починаючи з 2010
року, населені пункти 30-
кілометрових зон АЕС одер-
жують компенсаційні суб-
венції. Згідно з законом,
вони мають бути спрямовані
на поліпшення умов прожи-
вання та праці громадян, які

мешкають на території зон
спостереження, зокрема, на
будівництво, реконструкцію,
капітальні та поточні ремон-
ти об’єктів соціальної інф-
раструктури, мереж поста-
чання електричної енергії,
води, газу, тепла та водовідве-
дення, на засоби індивідуаль-
ного захисту органів дихання
та забезпечення препарата-
ми стабільного йоду. На Ми-
колаївщині згадану субвен-
цію отримують п’ять районів
і два міста області. 

Довідково: Відповідно
до чинного законодавства,
розподіл коштів субвенції
здійснюється з урахуванням
кількості населення, яке
проживає у зонах спостере-
ження, та пропорційно до
обсягів товарної продукції
АЕС, розташованої на даній
території. При цьому до спе-
ціальних фондів обласних
бюджетів надходить 30%,
районних бюджетів та бюдже-
тів міст обласного підпорядку-
вання зон спостереження —
55%, бюджетів монофункціо-
нальних міст-супутників ядер-
них установок — 15% від за-
гальної суми перерахувань.

Думаю, кожного, хто чи-
татиме це інтерв’ю, цікави-
тимуть не загальні фрази
про те, як воно має бути, а
конкретні суми, які стоять за
отим одним відсотком. Тож
як приклад наведу результа-
ти минулого року. Завдяки
компенсаційним виплатам у
2012-му бюджет Арбузинсь-
кого району поповнився на
3,6 млн. грн., Доманівського
— на 3,2 млн. грн., Возне-
сенського — на 2,2 млн. грн.,

Братського — на 1,7 млн. грн.,
Первомайського — на 0,7
млн. грн. Міста Вознесенськ 
і Южноукраїнськ отримали
відповідно 5,6 млн. грн. і 4,6
млн. грн. Ще 9,3 млн. грн. на-
дійшло до обласного бюд-
жету. Таким чином, загальна

сума субвенції на Миколаїв-
ську область перевищила 30
млн. грн. Розпоряджається
одержаними коштами міс-
цева влада. А на що вона
мала їх витратити, я вже ска-
зав вище. 

— Визначення терміна
«корпоративна соціальна
відповідальність» тракту-
ється як добровільний
внесок того чи іншого під-
приємства у розвиток сус-
пільства. І ви, Володими-
ре Анатолійовичу, досить
докладно розповіли про
конкретні кроки, зроблені

атомниками у цьому нап-
рямі. Та давайте торкне-
мося обговорюваної те-
ми, так би мовити, з іншого
боку. Чи знають, чи розу-
міють і чи сприймають
жителі нашого південного
краю Южно-Українську АЕС
як соціально орієнтоване
підприємство?

— Я хочу, аби ви та всі
читачі мене правильно зро-
зуміли. Компанія «Енерго-
атом» і Южно-Українська АЕС,
як її складова, жодним чи-
ном не ставлять собі за мету
відрахунками на компенса-
цію ризику проживання у зо-
ні спостереження АЕС чи
іншими соціально спрямова-
ними проектами та ініціатива-
ми, так би мовити, «приспа-
ти пильність» громадськості.
Безпека, безпека і ще раз
безпека, її неухильна під-

тримка та підвищення — ось
про що атомники готові най-
перше звітувати перед свої-
ми земляками. Запевняю:
фахівцям АЕС є що сказати з
цього приводу. І вони це ре-
гулярно роблять, у тому чис-
лі й на сторінках регіональ-
них та обласних періодичних
видань. 

Та тема нашої сьогод-
нішньої розмови — соціаль-
на орієнтованість АЕС. Тож і
тут ми стараємося, щоб нам
було не соромно дивитися у
вічі землякам. 
(Закінчення на 2-й стор.)
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ЩИРІ ВІТАННЯ СОЦІАЛЬНА ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ ДП НАЕК «ЕНЕРГОАТОМ»

«Атомники починали боротися
самотужки і досягли результату» 

з гордістю каже заступник генерального директора з кадрів та соціального розвитку ВП ЮУАЕС Володимир АВРАМЕНКО 
Володимир АВРАМЕНКО,

заступник генерального ди-
ректора ВП ЮУАЕС з кадрів
та соціального розвитку. 

У травні 2013-го виповни-
ться 20 років, як він обіймає цю
посаду. Загальний стаж робо-
ти на Южно-Українській АЕС
наступного року складе три
десятиліття. 

Володимир Авраменко впев-
нений, що культури безпеки не
буває без загальної внутріш-
ньої культури людини.

НАЦІОНАЛЬНІ ОБ’ЄКТИ УРАНОДОБУВНОЇ ПРОМИСЛОВОСТІ

ВостГОК ЗАНИМАЕТ СЕРЬЕЗНУЮ ПОЗИЦИЮ В ЯДЕРНОЙ ЭНЕРГЕТИКЕ

На переднем плане (слева — направо): А.Сорокин, генеральный

директор ГП «ВостГОК», А.Щукин, директор департамента Минэнер-

гоугля, В.Косаренко, директор Новоконстатиновской шахты,

В.Пухальский, главный инженер ГП «ВостГОК», Э.Ставицкий, ми-

нистр энергетики и угольной промышленности Украины, Я.Арсирий,

заместитель главы Кировоградской ОГА, А.Николаенко, глава

Кировоградской ОГА.

В совещании на Ново-
константиновской шахте при-
няли участие директор де-
партамента стратегической
политики и ядерно-энерге-
тического комплекса Никита
Константинов, глава Киро-
воградской облгосадмини-
страции Андрей Николаен-
ко, его заместитель Ярослав
Арсирий, директор депар-
тамента организационного
обеспечения Минэнергоуг-
ля Александр Щукин, ге-
неральный директор ГП

«ВостГОК» Александр Соро-
кин, главный инженер Виктор
Пухальский и председатель
профсоюзной организации
комбината Борис Филип-
пов, директор шахты Вадим
Косаренко.

Открывая совещание,
Э.Ставицкий отметил, что
правительство и Президент
Украины Виктор Янукович
серьезно относятся к реали-
зации программы развития
ядерной энергетики, в кото-
рую входит и строительство

Новоконстантиновской шах-
ты. Именно она должна обес-
печить украинские АЭС топ-
ливом собственного про-
изводства. «Министерство
уделяет этому важнейшему
вопросу много внимания, —
сказал Э.Ставицкий. — Ведь
это наполнение бюджетов,
решение социальных вопро-
сов, что крайне важно для
Кировоградской области,
поскольку именно здесь бу-
дет биться сердце ядерной
энергетики Украины».

Андрей Николаенко поб-
лагодарил министра за вни-
мание к региону. Он отметил,
что все три урановые шахты
ВостГОКа относятся к основ-
ным предприятиям промыш-
ленного комплекса облас-
ти. Руководству Кировоград-
щины удалось выдержать

серьезнейшую конкуренцию
между регионами Украины
для строительства завода
ядерного топлива, кроме то-
го, Новоконстантиновская
шахта тоже имеет непрос-
тую судьбу, и решение пра-
вительства о возвращении
объекта в состав комбината
просто спасло ее, дав  воз-
можность развиваться. Уже
через год после этого собы-
тия здесь началась опытно-
промышленная добыча. А.
Николаенко отметил, что ре-
шение вопроса о стабильном
финансировании строитель-
ства шахты на всех уров-
нях остается стратегичес-
кой задачей, поскольку она 
в будущем станет основ-
ным поставщиком ядерного
сырья.

(Окончание на 3-й стр.)

Новоконстантиновскую шахту комбината в конце
апреля посетил министр энергетики и угольной про-
мышленности Украины Эдуард Ставицкий. Министр и
его команда прилетели на шахту на вертолете, что
позволило выполнить напряженную программу поезд-
ки в сжатые строки, ведь после уранового месторож-
дения министр успел побывать на площадке будущего
ядерного завода в Смолино и в Кировоградской облго-
садминистрации, где провел рабочие совещания.

Шановний Валерію Олексійовичу!
Щиро і сердечно вітаємо Вас із ювілейним Днем на-

родження!
З почуттям глибокої поваги і шани відзначаємо Ваш

трудовий і життєвий шлях, упродовж якого Ви виявили
велику відповідальність перед людьми, з якими і для
яких доводилося працювати. Ви маєте солідний «під-
земний» стаж справжньої чоловічої роботи на Інгу-
льській урановій шахті, де вирішували питання безпеки
гірників і всього технологічного процесу, пройшли різні
щаблі подвижницької праці в управлінській структурі
Східного гірничо-збагачувального комбінату. 

Половину свого життя, рівно 30 років тому, Ви при-
святили благородній спільній справі — захисту прав та
інтересів односпілчан. Ви за цей час пройшли класичну
профспілкову вертикаль — від голови первинної проф-
спілкової організації СхідГЗК до керівника багатотисяч-
ної Атомпрофспілки України, який сповідує найважли-
віші людські риси — порядність, демократичність,
вимогливість до себе і принциповість та справедли-
вість у рішеннях. 

Ваша діяльність на цьому посту засвідчила про Вас,
особливо в останні роки, коли країна проходить через
важкий економічний період, як про доброзичливого,
відкритого, доброчесного й активного профспілкового
діяча, який здатний об’єктивно і професійно оцінювати
труднощі сьогодення, стримувати руйнівні «удари» по
ядерно-енергетичному комплексу держави і займати
тверду позицію щодо їх подолання. Ви не зважаєте на
свій особистий час, коли потрібно вирішити питання
конкретної людини, підтримати і зарадити їй. Ось ці
головні чинники здобули Вам серед працівників бага-
тогалузевої організації, профактиву і соціальних парт-
нерів різного рівня високу репутацію, заслужений авто-
ритет, довіру і прихильність. Це ще одне яскраве під-
твердження Вашої самовідданості профспілці та її спі-
вучасникам.

У цей урочистий і святковий День народження прий-
міть, дорогий Валерію Олексійовичу, найкращі вітання
і дуже теплі побажання міцного здоров’я, родинного
затишку і благополуччя. Нехай Ваша доля щодня
повниться добром і радістю. Щастя Вам, довголіття і
нових звершень на профспілковій ниві!

Президія ЦК профспілки 

Голові Професійної спілки 
працівників атомної енергетики 

та промисловості України 
Валерію Олексійовичу МАТОВУ 

17 травня виповнюється 60 років



(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

А щодо розуміння чи
сприйняття цієї нашої робо-
ти, маю зазначити, що оці-
нювання саме соціального
напряму діяльності — то
дуже складна справа. І аж
надто помиляються ті, хто
вважає, що все залежить від
розмірів фінансових вли-
вань. Хоч, звичайно ж, його
величність «матеріальне на-
чало» ще ніхто не відміняв.
Та істина в даному випадку
значно глибша. 

Якщо ж таки говорити
про якісь конкретні оцінки,
то, впевнений, одним з кри-
теріїв оцінювання соціальної
відповідальності ЮУАЕС мо-
жуть слугувати результати
громадських слухань. Нап-
рикінці минулого року вони
пройшли у містах Южноук-
раїнськ, Первомайськ і Воз-
несенськ, а також районних
центрах Доманівка, Брат-
ське та Арбузинка і присвя-
чувались обговоренню пи-
тань обґрунтування безпеки
продовження терміну екс-
плуатації першого енергоб-
лока атомної станції та ма-
теріалів з оцінки впливів цієї
діяльності на навколишнє
середовище. Хочу наголоси-
ти, що ініціатором процесу
громадського обговорення
виступила саме Южно-Ук-
раїнська АЕС, вкотре проде-
монструвавши, що дотри-
мання принципів відкритості
та доступності інформації
про свою діяльність для нас
— не формальні слова, а
реальні конкретні заходи. І
те, що учасники слухань в
усіх шести населених пунк-
тах у цілому підтримали
діяльність атомників щодо
продовження роботи пер-
шого блока у надпроектний
термін за умови забезпе-
чення належного рівня його
безпеки, думаю, і є оцінкою
нашої соціальної відпові-
дальності. Люди нам вірять.
При цьому представниками
громадськості були внесені
пропозиції щодо збільшення
соціально-економічних від-
рахувань на компенсацію
ризику для населення зони
спостереження до 2% від
обсягу реалізації електрое-
нергії НАЕК «Енергоатом». Зі
свого боку скажу коротко:
ми вважаємо це за доцільне. 

Що ж до тих, хто не
сприймає атомну енергети-
ку, я переконаний (і думаю,
мене підтримають мої коле-
ги): коло здорових опонен-
тів має бути обов’язково. Це
лише на користь, бо саме
критика та здоровий скепти-
цизм є одним із чинників, що
не дають зупинятися на до-
сягнутому та змушують пос-
тійно вдосконалюватися.

— НАЕК «Енергоатом»
— державне підприємст-
во. Тож соціальна відпові-

дальність Компанії, а від-
повідно і її відокремлених
підрозділів, серед яких
Южно-Українська АЕС, ле-
жить у межах, встановлених
законом. Чи легко сьогодні
атомникам підтримувати,
скажемо так, реноме соці-
альної орієнтованості своїх
підприємств? Колись доб-
рим підтвердженням йо-
му була, наприклад, бла-
годійність.

— Давайте почнемо з
того, що, справді, для дер-
жавного підприємства НАЕК
«Енергоатом» усі без винятку
витрати мають бути включе-
ні, або, якщо так зрозумілі-
ше, захищені затвердженим
тарифом на його продукцію.
У нашому випадку це елект-
роенергія. Про низьку вста-
новлену ціну на «атомний»
кіловат нині говориться і пи-
шеться багато. Зупинятися
детально на цьому не стану,
бо це тема окремої розмо-
ви. Скажу лише, що з кож-
ним роком нам дедалі тяжче
відстоювати соціальну част-
ку нашого тарифу. І благо-
дійність, на жаль, є показо-
вим прикладом. 

Попередні три роки кож-
на українська АЕС у рамках
затвердженого тарифу мала
право на благодійні видатки
у розмірі 420 тис. грн. Самі
розумієте, що ділити цю «ох-
рімову свитку» було дуже
важко — звернень ми одер-
жуємо багато. Наразі ж но-
вий закон про благодійну
діяльність (сумно посміха-
ється. — Авт.), як то кажуть,
розв’язав проблему одним
розчерком пера. Згідно з
ним, НАЕК не має права зай-
матися благодійністю. Ма-
буть, тим, хто звернувся до
нас по допомогу, це важко
зрозуміти. Чесно кажучи, як
поводитись у цій ситуації,
ми поки теж не знаємо. 

Проте це не означає, що
змінились етичні принципи
колективу атомників. Актив-
на участь у благодійних акці-
ях — невід’ємна риса пра-
цівників енергокомплексу на
Південному Бузі. Ніхто не
вправі заборонити кожному
особисто допомагати сиро-
там, старим і нужденним.
Коли про це заходить мова,
завжди із задоволенням роз-
повідаю про акцію «Вете-
ран», яка вже 4-й рік поспіль
триває у нашому місті енер-
гетиків. Розумієте, справа
не лише в зібраних та пере-
рахованих сумах, хоч це теж
дуже важливо. На моє гли-
боке переконання, на пер-
ший план тут виходить саме
виховний момент. Якщо лю-
дина добровільно із власних
зароблених грошей виділяє
якусь суму, хай зовсім ма-
леньку, для літніх людей,
яких життя провело через
воєнне лихоліття, які розбу-
довували цю країну, зводили

наше місто, а сьогодні
потребують допомоги, —
вона долучається до ве-
ликої справи нерозривного
зв’язку поколінь. Усвідом-
лення того, що, можливо,
саме твій внесок підтримав у
скрутну годину котрогось із
сивочолих ветеранів, вик-
ликав у нього посмішку вдяч-
ності та відчуття певності у
завтрашньому дні, не здатне
зрівнятися з жодною грошо-
вою сумою. Хоч про гроші я
теж обов’язково скажу. 

Загальноміську благо-
дійну акцію «Ветеран» було
ініційовано колективом ВП
ЮУАЕС на початку березня
2010 року до Дня Перемоги.
Тоді у її рамках всього було
зібрано 154 тис. грн. До речі,
левову частку збору станови-
ли пожертвування членів ко-
лективу містоутворюючого
підприємства — Южно-Ук-
раїнського енергокомплек-
су. А вже рік по тому у ВП
ЮУАЕС акція отримала но-
вий формат. Збір коштів для
організації ветеранів війни,
праці та Збройних Сил з ра-
зової акції трансформувався
в постійно діючу. Починаючи
з 2012 року, усі, хто виявив
таке бажання, щомісяця пе-
рераховують певну суму зі
своєї заробітної платні на
спеціальний рахунок міської
Ради ветеранів. А тепер — у
що це вилилось. Минулого
року у благодійній акції взяв
участь кожен другий праців-
ник нашого підприємства —
загалом понад 3,5 тисячі осіб,
внески атомників щомісяця
складали близько 30 тисяч
грн., а загальна річна сума
— 360 тисяч грн. (порівняй-
те зі 154 тисячами, загалом
зібраними у 2010-му). Благо-
дійні перерахунки цього ро-
ку складуть 330 тисяч грн.
Оце я вважаю виявом соці-
альної відповідальності атом-
ників, показником їхнього
ставлення до суспільства.

Хочу наголосити, що я
розповів лише про одну з
багатьох благодійних ініціа-
тив нашого колективу. А їх
на нашому рахунку чимало.
Наприклад, працівники АЕС
вже не перший рік шефству-
ють над Центром соціально-
психологічної реабілітації ді-
тей у Южноукраїнську. Біль-
ше двох десятиліть колектив
енергетичного комплексу
опікується вихованцями Ра-
цинської школи-інтернату,
що в сусідньому Вознесен-
ському районі. Путівки на
літній відпочинок, організа-
ція поїздок і екскурсій, ре-
монт приміщень і аварійних
комунікацій — так атомники
виявляють свою турботу про
дітей з нелегкою долею, які
потрапили у скрутні життєві
обставини. Загальновідомо
ж, що у всі часи рівень мо-
ральності суспільства виз-
начався його ставленням до
людей похилого віку і дітей.

Додатково: У Рацинсь-
кій школі-інтернаті живе і
виховується 146 дітей. Знач-
на частина з них — сироти та
позбавлені батьківської опі-
ки. За участі колективу Юж-
но-Українського енерго-
комплексу свого часу для
дитячого будинку було при-
дбано автомобіль, столові
меблі, оргтехніку. Інтернату
передано комп'ютер і при-
нтер, відеомагнітофон, елек-
тричну швацьку машинку
для кабінету трудового ви-
ховання, відремонтовано
системи водо- та електро-
постачання, реконструйова-
но систему теплопостачан-

ня шкільних корпусів. Творчі
колективи Палацу культури
атомної станції — постійні
учасники Новорічних, Різд-
вяних і багатьох інших свят у
Рациному. 

— Володимире Анато-
лійовичу, з назви вашої
посади — заступник гене-
рального директора з кад-
рів та соціального розвит-
ку — зрозуміло, що вона
об’єднує два напрями
роботи. У когось може
скластися думка, що таке
об’єднання містить у собі
деяке протиріччя, адже
правильний добір та роз-
становка кадрів, найперше,
спрямовані на забезпечен-
ня щонайефективнішого
функціонування підприєм-
ства, отже, на його макси-
мальний прибуток. А соці-
альний розвиток — то вит-
рати, і немалі. Наскільки
сумісні ці функції?

— Скажу відразу: вони
не лише сумісні, а й неві-
д’ємні одна від одної. У яко-
му випадку людина працю-
ватиме на повну віддачу?
Правильно, якщо вона впев-
нена у завтрашньому дні, а
саме: має тверді гарантії
достойної заробітної платні,
над нею не тяжіють пробле-
ми побуту, відпочинку, осві-
ти дітей і т. ін. Тому соціаль-
ну стабільність і захищеність
персоналу ми вважаємо пов-
ноправними складовими без-
пеки. 

Що ж до витрат… Я вже
казав, що, на відміну від
конкретних матеріальних
речей, як, наприклад, при-
буток від вдосконалення
певної системи чи механіз-
му, досить важко вирахува-
ти дивіденди від соціальних
інвестицій. Проте я вам ска-
жу: 2%, що становить соці-
альний кошторис НАЕК «Енер-
гоатом», для економіки в
цілому — не вирішальні. Та
саме вони дають змогу
закріпити та втримати на
робочих місцях професіона-
лів. У атомній енергетиці
фактор висококваліфікова-
ного персоналу є надзви-
чайно важливим, адже це
передовсім безпека. Сьо-
годні ж, попри неоднозначне
ставлення до галузі деякої

частини суспільства, багато
країн нарощують темпи її
розвитку і з радістю поповнять
штати своїх АЕС досвідчени-
ми українськими фахівцями.
Особливо це стосується дер-
жав, які споруджують свої
перші атомні станції. 

І саме соціальні гарантії
посідають чинне місце се-
ред запорук низької плин-
ності кадрів, яку ми маємо
на сьогодні. Міркуйте самі.
При загальній чисельності
персоналу ВП «Южно-Україн-
ська АЕС» 7 тисяч працівни-
ків, щороку з підприємства
звільняється в середньому
270 осіб. Понад 60% з них —
ті, хто виходить на пенсію.
Скажу більше. Вже шість
років ми ведемо електронну
базу даних тих, хто зверта-
ється до нашого підприєм-
ства з приводу працевлаш-
тування. Наразі на 7 тисяч
чинних робочих місць ми
маємо 4 тисячі претенден-
тів. Під час особистих бесід
вирішальним чинником ба-
жання працювати на АЕС
вони передусім називають
стабільність та соціальні га-
рантії, а вже потім зарплату,
яка, звісно, на нашому під-
приємстві вища, ніж у се-
редньому по регіону. 

— У чому полягають ці
соціальні гарантії? Не раз
зустрічала таку інформа-
цію, що колективна угода
НАЕК «Енергоатом» — од-
на з найкращих у країні.

— Колективний договір
«Енергоатома» — то ще од-
на важлива тема, яка заслу-
говує на окрему розмову і
може зайняти не одну газет-
ну шпальту. Та якщо корот-
ко, то саме цей документ є
найпершим свідченням со-
ціальної інтегрованості Ком-
панії. Дух соціального пар-
тнерства між адміністрацією,
яка має забезпечувати без-
печну експлуатацію енергоб-
локів, та трудовим колекти-
вом, інтереси якого захищає
профспілковий комітет, доз-
волив нам створити таку
«внутрішню конституцію»
Компанії, яка дає змогу уз-
годжувати і зростання заро-
бітної платні, і зростання
відповідальності за будь-які
порушення. Тому люди заці-

кавлені працювати безпеч-
но, працювати довго, набу-
вати відповідного досвіду та
професіоналізму. 

Соціальні стандарти, що
діють у Компанії, вищі від
загальновстановлених у дер-
жаві. Серед преференцій,
передбачених Колективним
договором, разові виплати
при виході на заслужений
відпочинок, щомісячні доп-
лати тим, у кого малий роз-
мір державної пенсії (за
умови, що людина пропра-
цювала на АЕС не менше 
10 років), матеріальна до-
помога малозабезпеченим
сім’ям, кредитування житла
та інше — усього до трьох
десятків пільг і гарантій. 
Та ще раз повторюся, аби 
їх мати, потрібна сумлінна
праця. 

— Володимире Анато-
лійовичу, на завершення
нашої зустрічі хочеться,
щоб ви підбили підсумок
нашої годинної розмови.
Яку ключову думку — го-
ловний меседж — від імені
атомників ви хотіли б до-
нести до наших читачів? 

— Найперше, мабуть, те,
що соціальна відповідаль-
ність для колективу ВП
ЮУАЕС — це той етичний
принцип, яким ми керуємо-
ся у прийнятті усіх наших
рішень.

Далі. Ми розглядаємо
соціальне інвестування —
як пряме, так і через сплату
податків і зборів — одним з
найважливіших елементів
сталого розвитку регіону, в
якому ми ведемо свою дія-
льність. 

І найголовніше. Южно-
Українська АЕС у рамках,
відведених нам законом,
готова розвивати та підтри-
мувати місцеві соціальні
ініціативи, спрямовані на
покращення якості життя у
регіоні. Багатосторонній
діалог з місцевими грома-
дами для нас є обов’язко-
вим елементом соціальної
діяльності підприємства на
усіх етапах його життя. 

Розпитувала 
Галина МЕДВІНСЬКА, 

відділ роботи 
з громадськістю 

та ЗМІ ВП ЮУАЕС 
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СОЦІАЛЬНА ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ ДП НАЕК «ЕНЕРГОАТОМ»

ГІДНА ПРАЦЯ КОЛЕКТИВУ

Наприкінці квітня ремонтно-механіч-
ний завод (РМЗ) ВП «Атоменергомаш» ДП
НАЕК «Енергоатом» відправив до Росії
другу партію комплектуючих — 42 комп-
лекти хвостовиків і голівок — для виго-
товлення тепловиділяючих збірок (ТВЗ-
А) для українських атомних станцій. 

Перша партія — 55 голівок, виготовле-
них на РМЗ, — у лютому успішно пройшла
вхідний контроль на одному із заводів росій-
ського ВАТ ТВЕЛ і сьогодні прийнята в мон-
таж. Планується, що вже в серпні паливо з
українськими комплектуючими надійде до
України. Першу таку перевантажувальну
партію отримає Южно-Українська АЕС.

Серійне виробництво хвостовиків і голі-
вок ТВЗ-А для ядерних реакторів ВВЕР—
1000 на ремонтно-механічному заводі ВП
«Атоменергомаш» розпочато у квітні 2012
року. На той час були успішно виконані ква-
ліфікаційні випробування дослідної партії
комплектуючих виробів і виробничих потуж-
ностей заводу в цілому. За перший рік було
виготовлено 102 комплекти цієї продукції,
на поточний поставлено завдання виготови-
ти 350 комплектів, а в планах 2014-го вийти
на рівень виробництва, який дозволить пов-
ністю задовольнити потреби атомних стан-
цій України в цьому виді продукції. 

Ремонтно-механічний завод ВП «Атоме-
нергомаш» організовано на базі інструмен-
тального цеху Южно-Української АЕС. У 2003
році саме цей підрозділ став першою скла-
довою єдиного заводського комплексу ком-
панії «Енергоатом». 

У квітні 2013 року колектив відзначив 22-
гу річницю свого створення. За ці роки його
кількісний склад збільшився з 6 до 152 пра-
цівників, значно розширився номенклатур-
ний перелік виробів. Лише за останні три
роки обсяги виробництва тут збільшилися в
2,5 разу. 

До кінця поточного року на РМЗ плану-
ється випустити продукції на 42 млн. грн.
Основні вироби — хвостовики та голівки
ТВЗ. Проте у номенклатурному списку за-
воду є багато іншої продукції — комплектуючі
до електродвигунів і високовольтних ви-
микачів, прокладки для насосного устатку-
вання, клини та стопорні пластини для турбін.
Більше 15 років НАЕК «Енергоатом» замов-
ляє ремонтно-механічному заводу спіралі
для підігрівачів високого тиску. Кілька років
тому на РМЗ освоїли виготовлення маслоо-
холоджувачів і навіть удосконалили їх кон-
струкцію.

З розвитком виробництва підвищують-
ся й вимоги до персоналу. За словами
директора заводу Сергія Луніна, 50% пра-
цівників, які стоять за сучасними верста-
тами з числовим управлінням, мають вищу
освіту. Заводчани освоюють суміжні профе-
сії. 

На урочистому заході з нагоди чергової
річниці утворення колективу генеральний
директор ВП «Атоменергомаш» Олег Рого-
жников підкреслив: «Для нас кожна людина
цінна та унікальна на своєму робочому місці.
Тому ми цінуємо усіх, хто працює в нашому
відокремленому підрозділі».

«Атомники починали боротися 
самотужки і досягли результату» 

НОВИНИ ЕНЕРГОАТОМА

Інтегрована система менеджменту (ІСМ) ДП НАЕК
«Енергоатом» успішно пройшла сертифікаційний
аудит, за результатами якого аудиторська група ТОВ
«ТЮФ Норд Україна» рекомендувала TUV Nord Cert
видати сертифікати відповідності ІСМ Дирекції ДП
НАЕК «Енергоатом» вимогам міжнародних стандартів
ISO 9001:2008 (система менеджменту якості) та ISO
14001:2004 (система екологічного менеджменту).

Про це на заключній нараді за результатами сертифіка-
ційного аудита, який проходив у Дирекції ДП НАЕК «Енер-
гоатом» наприкінці квітня, повідомив керівник групи аудито-
рів ТОВ «ТЮФ Норд Україна» Костянтин Доценко.

У звіті, підготовленому за результатами аудита, наголо-
шується, що Дирекція ДП НАЕК «Енергатом» підтвердила
результативність застосування своєї системи менеджменту
для забезпечення виконання вимог споживачів, норматив-
них і законодавчих вимог, необхідних для управління техно-
логічним комплексом з виробництва електричної та тепло-
вої енергії, виробництва та ремонту устаткування для АЕС. 

«Працюючи з вашою командою аудиторів, всі підрозділи
«Енергоатома» змогли не на папері, а на практиці відчути
мету сертифікаційного аудита, відчути реальну користь від
виконання правил і норм, передбачених у вимогах ISO 9001
до системи менеджменту якості. Ми сподіваємося і надалі

продовжувати співпрацю з «ТЮФ Норд», — зазначив у ході
наради, присвяченої підсумкам аудиторської перевірки, ві-
це-президент ДП НАЕК «Енергоатом» Володимир Пишний.

У свою чергу, керівник групи аудиторів ТОВ «ТЮФ Норд
Україна» Костянтин Доценко подякував колективу НАЕК
«Енергоатом» за співпрацю. «У такій нелегкій, з психологіч-
ної точки зору, справі, як аудиторська перевірка, працювати
із співробітниками підрозділів «Енергоатома» було легко.
Нам завжди приємно мати справу зі справжніми професіо-
налами. У звіті ми окремо відзначили високу кваліфікацію
управлінського та інженерно-технічного персоналу «Енерго-
атома», — сказав К. Доценко.



28 квітня більш як у ста
країнах проводяться заходи,
спрямовані на привернення
уваги громадськості до не-
вирішених проблем охорони
праці. За даними Міжнародної
організації праці, у світі щоріч-
но реєструється близько 160
млн. випадків професійних
захворювань, економічні втра-
ти суспільства від яких оціню-
ються у 4—5% світового ВВП
(більш як 1251,3 млрд. доларів
США).

Щодо України, в умовах,
що не відповідають санітарно-
гігієнічним нормам, зайнято
близько 1,3 млн. працівників
(у середньому — 28,9 % за-
гального числа працюючих), і
їх кількість щорічно збільшу-
ється. У деяких галузях пито-
ма вага таких підприємств
становить 77,4% (добування
вугілля, лігніну і торфу), 55,9%
(виробництво коксу і нафтопе-
реробка), 54,6% (виробницт-
во готових металевих ви-
робів). 

Ця статистика не є абсо-
лютно достовірною, оскільки
значний обсяг випадків трав-
матизму не враховується, 
або травматизм переведено у

категорію не пов’язаних з
виробництвом нещасних ви-
падків.

Сергій Українець серед
причин такого становища наз-
вав той факт, що 90 відсотків
медичних закладів, що зай-
малися професійними зах-
ворюваннями і шкідливими 
факторами на виробництві в
Україні, ліквідовано. Негатив-
ним наслідком цього є те, що
людей, які отримали на ви-
робництві інвалідність, повер-
нути до праці вже неможливо.
Федерація профспілок Украї-
ни і Держгірпромнагляд, з
яким ФПУ уклала угоду про
розширене співробітництво,
підготували План дій що-
до зменшення виробничого
травматизму в Україні на
2014—2018 роки. Програма,
яку має підписати Президент,
містить рекомендації із запо-
бігання травматизму на ви-
робництвах, визначає ризики
та прогнози, методи запобі-
гання професійним захворю-
ванням тощо. На реалізацію
програми закладено 60 млн.
гривень. 

Провідний науковий спів-
робітник Інституту медицини

праці НАН України Ірина Лу-
б’янова повідомила, що ос-
танніми роками в Україні вста-
новлюється 6—7 тис. профе-
сійних захворювань на рік,
однак профілактика 70 відсот-
ків з них не потребує матері-
альних витрат, а лише відповід-
ної організації виробничого
середовища. У 2010 році з
організаційних причин стало-
ся 68% травмувань, у 2011 — 
70%, торік — 71%.

Щодо професійних зах-
ворювань у цілому, реально 
їх мало б  бути значно більше.
Не виявляються вони, на дум-
ку Ірини Луб’янової, через
комплекс пов’язаних між со-
бою причин: працівник бої-
ться втратити робоче місце,
роботодавець не зацікавле-
ний у виявленні профзахво-
рювань і травматизму, аби не
сплачувати до фонду соц-
страху. Та й самому соцст-
раху невигідно пов’язувати
захворювання з робочим міс-
цем. Наприклад, жодний ви-
падок професійного раку (он-
кології, пов’язаної з виробничою
діяльністю) не було встановле-
но в Україні без судового про-
цесу. 

Оцінка ризику професій-
них захворювань стала нео-
б’єктивною. І такою залиша-
тиметься, допоки не будуть
доведені до об’єктивності
самі методи атестації робочих
місць. Контроль за умовами
праці погіршився й через
реформування санітарно-епі-
деміологічних служб. Ірина
Люб’янова не плекає оптиміз-
му щодо швидких позитивних
змін у сфері профілактики
профзахворювань, адже й у
медуніверситетах скорочу-
ються для студентів курси з
професійної патології. 

Перший заступник голови
Держгірпромнагляду Віктор
Шайтан наголосив на необхід-
ності змін у підходах до прове-
дення медоглядів і державних
перевірок. На сьогодні Держ-
гірпромнагляд має дозвіл на
перевірки виробництв з висо-
ким ступенем ризику — один
раз на рік, із середнім — один
раз на три роки, з низьким —
лише один раз на п’ять років.
Необхідні зміни, на його
думку, у державній політиці у
сфері охорони праці взагалі. А
поки що вона є неефективною
і подекуди несправедливою.
Так, відбувається фінансуван-
ня травматизму вугільників за
рахунок інших галузей. А між
тим збільшується травма-
тизм в аграрно-промислово-
му комплексі. Зростає трав-
матизм у Києві, у закла-
дах громадського харчування.
Значним він став навіть і серед
держслужбовців, які з кожним
роком більше травмуються у
відрядженнях через те, що
дорожні служби дедалі гірше
забезпечують якісне дорожнє
покриття. 

Потребує перегляду сама
класифікація ризиків профе-
сійних захворювань. В Україні
на сьогодні існує 67 класів і
відповідних тарифів профе-
сійного ризику, що не відпові-
дає світовим стандартам.
Так, у Німеччині їх близько
250. 

Йшлося на брифінгу про
необхідність привернення ува-
ги до здоров’я нації взагалі.
Занедбання цього напряму
негативно позначається на
здоров’ї українських чоловіків
і жінок, що призводить до
патології вагітності та впливає
на здоров’я наших майбутніх
нащадків.
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НАЦІОНАЛЬНІ ОБ’ЄКТИ 
УРАНОДОБУВНОЇ ПРОМИСЛОВОСТІ

ПРОФСПІЛКОВЕ НАВЧАННЯ: НОВА ЛОГІКА МОТИВАЦІЇ

ВостГОК ЗАНИМАЕТ СЕРЬЕЗНУЮ
ПОЗИЦИЮ В ЯДЕРНОЙ ЭНЕРГЕТИКЕ

(Окончание.
Начало на 1-й стр.)
Генеральный директор

ГП «ВостГОК» Александр Со-
рокин оперативно и аргу-
ментированно доложил ми-
нистру о положении дел на
шахте и комбинате в целом.
Несмотря на трудности, а
это практически полное от-
сутствие бюджетного фина-
нсирования на развитие,
комбинат уже в этом году
выйдет на отметку в 1050
тонн металла в год. Крайне
необходимо существенно
наращивать объемы произ-
водства, хотя обеспечение
выполнения этой задачи
целиком лежит на плечах
комбината. Сегодня на Но-
воконстантиновском место-
рождении создана почти
вся необходимая инфра-
структура, разведанные за-
пасы составляют почти сто
тысяч тонн в пересчете на
металл, а с учетом весьма
ограниченных запасов дру-
гих шахт выведение Ново-
константиновской шахты на
проектную мощность стано-
вится ключевой задачей
развития отрасли. Для этого
крайне необходимо дост-
роить несколько важнейших
объектов — главный ствол,
подъемное устройство, глав-
ную вентиляционную установ-
ку, закладочный комплекс,
железнодорожную ветку.
Стоимость проекта сос-
тавляет более шести милли-
ардов гривен, правда, и
деятельность шахты должна
принести прибыль. На дан-
ном этапе необходимо ин-
вестировать больше одного
миллиарда гривен, и комби-
нат ищет внебюджетные ис-
точники финансирования,
ведутся сложные перегово-
ры с банками, но для обес-
печения кредита необходим
четкий и надежный договор
с ГП НАЭК «Энергоатом».
Александр Сорокин под-
черкнул необходимость бе-
зусловного выполнения ус-
ловий договора на покупку
готовой продукции со сто-
роны «Энергоатома», а так-
же необходимость перера-

ботки договора на перспек-
тиву. 

Эдуард Ставицкий отме-
тил, что министерство уде-
ляет развитию ядерной энер-
гетики большое внимание, а
ВостГОК в этом вопросе
занимает серьезные пози-
ции. На 15 мая планируется
совещание по вопросам
развития ядерной энергети-
ки, на котором будет изуче-
но состояние выполнения
протокольных поручений и
разработаны дальнейшие
шаги для реализации про-
граммы. В то же время он
отметил, что комбинату на-
до быть готовым работать в
рыночных условиях, исходя
из состояния мирового рын-
ка, а министерство будет
способствовать реализации
действующих программ.

После этого участники
совещания вместе с журнали-
стами совершили экскурсию
на поверхностных объектах, в
частности, пункте погрузки
руды и на ОШВ, причем пред-
седатель Кировоградской
ОГА лично демонстрировал
журналистам показания до-
зиметра, который везде
фиксировал уровень при-
родных фоновых значений в
15—17 микрорентген.

Во время посещения
объектов председатель проф-
союзной организации ком-
бината Борис Филиппов
сообщил Эдуарду Ставиц-
кому о сложностях с фи-
нансированием некоторых
программ социальной за-
щиты работников комбина-
та и получил приглашение
обсудить эти проблемы уже
в министерстве.

После общения с пред-
ставителями прессы ми-
нистр вылетел в Смолино,
где провел совещание по
поводу строительства заво-
да ядерного топлива. Уже в
конце дня, в Кировограде,
отвечая на вопросы журна-
листов, Э.Ставицкий зая-
вил, что строительство за-
вода идет по плану, ведется
большая совместная работа
с российской стороной.

Сергей ПОЛУЛЯХ

У м. Славутич стартував освітній проект «Трудові
школи» (докладніше інф. про це нововведення у систе-
мі навчання профспілкових кадрів в «АУ» №    12, 2013 рік.
— Прим. ред.), у рамках якого відбувся дводенний се-
мінар для активу первинних профспілкових організацій
ЧАЕС, ПАТ КІЕП, АРС і УЗФО ЧАЕС.

Як повідомив заступник голови Організації молоді
Атомпрофспілки Богдан Сердюк, захід пройшов відповідно
до Плану роботи ЦК Атомпрофспілки на 2013 рік. Навчання
провели керівник Інституту соціального партнерства Юрій

Буздуган (народний депутат Верховної Ради України 2-го
скликання, голова Комітету ВРУ з питань соціальної політи-
ки та праці) і директор Інституту соціального партнерства
Олена Скоморощенко. Учасники семінару отримали акту-
альну інформацію щодо глобальних цілей і перспективного
розвитку України, сучасних суспільно-економічних процесів
у нашій країні, історії світового профспілкового руху та важ-
ливості консолідації трудящих у нинішніх непростих умовах
для побудови нової економіки справедливості.

Згідно з проектом, окрім проведення таких семінарів на
інших великих профспілкових майданчиках, здійснювати-
меться відбір найбільш здатних і підготовлених активістів
для проходження навчання наступного рівня.

Стартував освітній проект «Трудові школи»

ТРИВАЄ МІСЯЧНИК ОХОРОНИ ПРАЦІ

Безпека праці на виробництві, запобігання
професійним захворюванням

Наприкінці квітня за ініціативи Федерації профспі-
лок України відбувся брифінг, присвячений Всесвіт-
ньому дню охорони праці в Україні. Кожного року такий
захід отримує своє гасло. 2013-го, на пропозицію
Міжнародної організації праці, він має назву: «Безпека
праці на виробництві, запобігання професійним захво-
рюванням». Саме ця проблема, зазначив на брифінгу
заступник Голови ФПУ Сергій Українець, є на сьогодні
найістотнішою і в Україні в охороні праці, адже щороку
близько 12,5 тисячі українських працівників стають
інвалідами праці. У брифінгу взяли участь перший
заступник голови Держгірпромнагляду Віктор Шайтан,
директор виконавчої дирекції Фонду соцстрахування
від нещасних випадків на виробництві та професійних
захворювань України Валерій Акопян, провідний науко-
вий співробітник Інституту медицини праці НАН України
Ірина Луб’янова.

ПРАВОВА СЛУЖБА ЦК АТОМПРОФСПІЛКИ ІНФОРМУЄ

Є ПЕРЕЛІК ВИДІВ ДОКУМЕНТІВ,
пов’язаних із забезпеченням соціального захисту громадян, що мають надходити
до архівних установ у разі ліквідації підприємств, установ, організацій…

Міністерство юстиції Ук-
раїни своїм наказом від 14
березня 2013 року №  430/5
(зареєстрований у Міністер-
стві юстиції України 18 берез-
ня 2013 року за №    428/22960)
затвердило Перелік видів
документів, пов’язаних із за-
безпеченням соціального за-
хисту громадян, що мають
надходити до архівних уста-
нов у разі ліквідації підпри-
ємств, установ, організацій,
які не належать до джерел
формування Національного
архівного фонду.

Перелік розроблено від-
повідно до Закону України
«Про Національний архівний
фонд та архівні установи»,
Порядку утворення та діяль-
ності комісій з проведення
експертизи цінності докумен-
тів, затвердженого постано-
вою Кабінету Міністрів України
від 8 серпня 2007 року №    1004.

Під час розроблення цьо-
го нормативно-правового акта
використано Перелік типових
документів, що створюються
під час діяльності органів дер-
жавної влади та місцевого
самоврядування, інших уста-
нов, підприємств та організа-
цій, із зазначенням строків
зберігання документів, зат-
верджений наказом Мініс-
терства юстиції України від 12
квітня 2012 року №    578/5 (за-
реєстрований у Міністерстві
юстиції України 17 квітня 2012
року за №    571/20884).

До цього Переліку включе-
но види документів, що мо-
жуть бути використані для під-
твердження законних прав та
інтересів громадян. Зокре-

ма, за відсутності трудової
книжки, а також у тих ви-
падках, коли в трудовій
книжці відсутні необхідні
записи або містяться неп-
равильні чи неточні записи
про періоди роботи, для
підтвердження трудового
стажу приймаються довід-
ки, витяги із наказів, особо-
ві рахунки і відомості на
видачу заробітної плати,
посвідчення, характеристи-
ки, письмові трудові дого-
вори і угоди з відмітками
про їх виконання та інші
документи, які містять відо-
мості про періоди роботи. 

Перелічені вище доку-
менти призначені для по-
дальшого їх надання осо-
бою, що оформлює пенсію,
відповідним органам Пен-
сійного фонду України, які у
свою чергу визначають ная-
вність підстав і права особи
на пенсію.

Цей Перелік є нормативно-
правовим актом, призначеним
для використання всіма уста-
новами, підприємствами, орга-
нізаціями, що не належать до
джерел формування Націона-
льного архівного фонду при
визначенні строків зберігання
документів під час проведення
їх експертизи цінності у зв’язку
з ліквідацією організації.

Перелік має на меті за-
безпечення збереженості до-
кументів для їх подальшого
використання при виконанні
запитів соціально-правового
характеру відповідно до вимог
чинного законодавства.

Наведений вище Перелік
використовується при відборі

документів та підготовці опи-
сів справ, що підлягають пе-
редаванню до архівних уста-
нов у зв’язку з ліквідацією ор-
ганізації.

За Переліком типових до-
кументів деяким видам доку-
ментів встановлено строк
зберігання «До ліквідації ор-
ганізації» (це означає, що до-
кументи безстроково збері-
гаються в організації, а у разі
ліквідації організації доку-
менти підлягають повторній
експертизі цінності і залежно
від її результатів ті з них, які
зачіпають права громадян,
передаються до архівних ус-
танов).

У цьому Переліку для по-
легшення проведення пов-
торної експертизи ціннос-
ті документів ліквідованих
організацій включено види
документів, що використову-
ються архівними установами
під час виконання запитів
соціально-правового харак-
теру відповідно до вимог
чинного законодавства і яким
визначено строк зберігання
75 років.

Експертиза цінності доку-
ментів в організаціях та поря-
док передавання документів у
разі їх ліквідації здійснюються
згідно з чинним законодав-
ством.

За результатами експер-
тизи цінності для подальшого
зберігання відбираються ок-
ремі види документів, зазна-
чені у цьому Переліку, і пере-
даються за описами справ до
створених місцевими органа-
ми виконавчої влади та орга-
нами місцевого самовряду-

вання архівних установ для
централізованого тимчасово-
го зберігання архівних до-
кументів, нагромаджених у
процесі документування служ-
бових, трудових або інших
правовідносин юридичних і
фізичних осіб на відповідній
території (району, міста), та
інших архівних документів, що
не належать до Національного
архівного фонду.

Якщо такі архівні установи
на відповідній території не
створені, зазначені документи
передаються до центральних і
галузевих державних архівів,
Державного архіву в Авто-
номній Республіці Крим, дер-
жавних архівів областей, міст
Києва і Севастополя, архівних
відділів районних, районних у
містах Києві і Севастополі
державних адміністрацій (далі
— державні архівні установи),
архівних установ міських рад
міст республіканського (Авто-
номної Республіки Крим),
обласного значення (далі —
архівні відділи міських рад).

Внесення документів до
описів справ у разі ліквіда-
ції організацій визначається
експертно-перевірними комі-
сіями та експертними комі-
сіями державних архівних
установ, архівних відділів
міських рад.

Контроль за правильністю
застосування Переліку здійс-
нюють Державна архівна
служба України та уповнова-
жені нею державні архівні
установи та архівні відділи
міських рад.

Дмитро БОНДАРЕНКО,
юрист ЦК Атомпрофспілки
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МІЖНАРОДНИЙ 
ТУРНІР

Місто атомників Юж-
ноукраїнськ приймало
учасників 23-го Відкри-
того міжнародного турні-
ру зі спортивних танців на
Кубок Южно-Української
АЕС-2013. Організатора-
ми змагання виступили
Всеукраїнська федерація
танцювального спорту,
южноукраїнський клуб
спортивного танцю (КСТ)
«Натхнення» та Палац ку-
льтури атомної станції
«Енергетик».

У рамках танцюваль-
ного турніру вперше було
проведено Міжнародні зма-
гання WDSF Youth Open. У
них взяли участь танцюрис-
ти України, Росії, Молдови,
Білорусі, Латвії та Польщі. 

Було проведено також
змагання на Кубок України
серед ювеналів та Чемпіо-
нат Миколаївської області
серед усіх вікових катего-
рій. 66 пар южноукраїнсь-
ких танцюристів  завоювали
59 призових місць, з них
перших — 22, других — 23
та третіх — 14. 

Головними спонсорами
турніру виступили адмініст-
рації та профспілкові комі-
тети ДП НАЕК «Енергоатом»
і Южно-Української АЕС, а
також міський голова м.
Южноукраїнськ та Управ-
ління молоді, спорту і куль-
тури Южноукраїнської мі-
ської ради.

АТОМПРОФСПІЛКА — ЦЕ ЗАВЖДИ ДОПОМОГА

ДОБРОВОЛЬЦЫ С «АТОМЭНЕРГОМАША»
В последней декаде апреля

была проведена благотворитель-
ная акция по установке спортив-
ной площадки для воспитанников
Кировского дома инвалидов,
расположенного в Ореховском
районе Запорожской области. В
акции участвовали 25 работни-
ков и члены профкома ОП «Атом-
энергомаш», которые за один
день собрали 15 конструкций
спортивной площадки, установи-
ли их, забетонировали и покра-
сили. Кроме того, участники ак-
ции отремонтировали, побелили
и покрасили: скамейки, песочни-
цы — «лодочки», летние беседки,
качели, карусель. Также на терри-
тории Кировского дома инвали-
дов была создана волейбольная
площадка и высажены клумбы с
цветами, которые были предо-
ставлены семьей Гладковых, ра-
ботающих на заводе специальных
конструкций ОП АЭМ, и Боеч-
ко С.С. 

Кировский дом инвалидов
искренне поблагодарил админи-
страцию и профсоюзный ко-
митет ОП «Атомэнергомаш» за
долголетнее сотрудничество, за
неоднократную помощь воспи-
танникам дома по предоставле-
нию продуктов, книг, одежды,
игрушек, канцтоваров. Отдель-
ная благодарность выражена
всем организаторам и участни-
кам акции за изготовление и
установку спортивной площадки,
проведение ремонтных работ на
территории Кировского дома ин-
валидов.

ТВОРЧІ ТАЛАНТИ АТОМНИХ МІСТ

� Переможців конкурсу на кращий
малюнок «РАЕС — добробут — Батьків-
щина» нагородили в інформаційному
центрі Рівненської АЕС. Призерами ста-
ли дванадцятеро школярів з Кузнецов-
ська. Ще 60 учасників отримали заохо-
чувальні грошові винагороди. А загалом
на конкурс було подано 140 робіт.

Конкурс «РАЕС — добробут — Батьків-
щина» проводять в інформаційному центрі
Рівненської АЕС ось уже понад 10 років.
Участь у ньому беруть кузнецовські школярі
віком 10—17 років. Учасниками конкурсу
стали хлопці та дівчата з усіх шкіл міста, гім-
назії, Будинку дитячо-юнацької творчості,
реабілітаційного центру та гуртків Палацу
культури РАЕС. 

Журі відзначило те, що цього року було
дуже багато робіт з новими цікавими сюже-
тами та багатою колористикою. Тож, врахо-
вуючи вік учасників, художню майстерність,
тему та оригінальність композиції, визначи-
ло переможців у двох вікових групах.

У молодшій віковій групі перше місце
заслужено здобула шестикласниця гімна-
зії Софія Афанасьєва з малюнком «Атом-
на весна». Друге місце поділили п’я-
тикласники ЗОШ №    3 Максим Петрук і
Дмитро Порошин. Третє місце — в учнів
ЗОШ №    1 Анни Книшук, Вадима Гаврилю-
ка та учениці ЗОШ №     3 Єлизавети Васи-
ленко.

У старшій віковій групі переможницею
стала дев’ятикласниця ЗОШ №    3 Ольга Аб-
рамович з роботою «Україно, розквітай!».
Друге місце — у Катерини Виговської
(гімназія) та Ангеліни Онищук (ЗОШ №    2).
А третє місце розділили учні третьої
школи Марія Сніжко, Анастасія Васьків та
Ілля Левков (вихованець художнього гурт-
ка Палацу культури РАЕС). 

У травні діти, котрі посіли перші та
другі місця, представлятимуть Рівненську
АЕС на всеукраїнському конкурсі «АЕС —
добробут — Батьківщина», який традицій-
но проводить ДП НАЕК «Енергоатом».

� У рамках конкурсу «Атомна енер-
гетика і ми» на Хмельницькій АЕС від-
значені кращі роботи літературного кон-
курсу «Нетішин — місто енергетиків».

Географія конкурсу щороку розширюється,
і цього разу свої творчі роботи представили юні
літератори Хмельницької та Рівненської облас-
тей зони спостереження Хмельницької АЕС. 

Перше місце цьогоріч у представниці
Плужненського НВК Ізяславського району

Мар’яни Даниленко, яка представила на
конкурс вірш «Електрика» з ілюстраціями.
Денис Крутенчук із с. Ганнопіль та Олена
Закусило із с. Клепачі Славутського району
розділили друге місце. Третя премія у
Михайла Микогончука із с. Гремяче Ост-
розького району та Ірини Якуш із с. М’якоти
Ізяславського району. Учасників конкурсу
буде нагороджено також заохочувальними
призами. 

АТОМПРОФСПІЛКА БАГАТОГАЛУЗЕВА

Довкілля для України
Наприкінці квітня у

Міжнародному виставко-
вому центрі (м. Київ) від-
бувся міжнародний еко-
логічний форум «Довкілля
для України». У форумі
брали участь вищі поса-
дові особи держави, іно-
земні гості, представники
екологічної громадськос-
ті, представники ЗМІ.
Взяли участь у форумі і
НПП «Подільські Товтри»,
які є первинною проф-
спілковою організацією
Атомпрофспілки України.

Однією з основних подій
Форуму-2013, організато-
ром якого виступило Мініс-
терство екології та природ-
них ресурсів України, стала
VI міжнародна виставка
«Довкілля-2013», експозиція

якої складалася з 12 тема-
тичних розділів, що знайо-
мили відвідувачів з приро-
доохоронними програма-
ми великих промислових 
підприємств, інноваціями 
у галузі альтернативної
енергетики, ідеями «еколо-
гічного дому» та облашту-
ванням територій великих
міст. 

У рамках форуму відбу-
лося декілька наукових се-
мінарів і круглих столів:
«Проблеми і шляхи післяа-
варійного відновлення ра-
діаційно-забруднених тери-
торій», «Впровадження Ор-
хуської Конвенції в Україні:
сучасний стан та перспекти-
ви», «Розширення мережі
територій та об’єктів при-
родно-заповідного фонду:

цілі, завдання, методоло-
гія», «Правові та екологічні
засади землекористування
в Україні», «Поводження з
небезпечними відходами в
Україні» тощо.

Працювала фотовистав-
ка, присвячена заповідним
територіям України, якою
було продемонстровано роз-
маїття багатств природних
зон України. 

На завершення форуму
відбулося нагородження пе-
реможців у Всеукраїнському
конкурсі «До чистих джерел»
— 2012», церемонія наго-
родження учасників Всеук-
раїнського конкурсу соціаль-
ної реклами природоохорон-
ного спрямування «Новий
погляд на проблеми довкіл-
ля». 


